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  נפלאים סיפורים
 כי תשא פרשת

 
   "כי תשא את ראש בני ישראל לפקדיהם"

 יב( )ל,
בתחילת הנהגתו של הרה"ק בעל התניא בא לבקרו אחד 
המתנגדים. בכניסה לביתו של הרב פגש האורח במשרת 
העומד על יד הדלת ומונע כניסת אנשים בלתי קרואים. 
כשנכנס האורח אל הקודש פנימה העיר לרבי על כך שהוא נוהג 
בעצמו להחזיק משמש צמוד, וכי יש בדבר משום התנשאות 

רכין בעל התניא את ראשו כבשעת אמירת ורמות רוחא. ה
תחנון, ולאחר דקות ספורות הרים ראשו ואמר, כמו שיש בגד 
מיוחד לראש ובגד לגוף ואין בכך התנשאות כך גם הראש בבני 
ישראל צריך להיות מובדל מגוף האומה, וכתיב 'כי תשא את 
ראש בני ישראל' שצריך לנשא את הראש לבני ישראל. שאלו 

להשיב לי תשובה זו אין צורך בהנחת הראש על האורח, כדי 
השולחן כבשעת תחנון. נענה בעל התניא ואמר, בעת מחלוקת 
קרח כנגד משה רבינו. אמר קרח, 'כי כל העדה כולם קדושים 
ומדוע תתנשאו על קהל ד', וישמע משה ויפול על פניו', הרי היו 
, אלה דברי חוצפה ועזות מצד קרח, ומה יש להתרגש מזה. אלא

משה רבינו נפל על פניו וביקש להבין שמא שואלים שאלה זו 
משמים, כמו שלימד הבעל שם טוב, שכל מה שמראים 
ומשמיעים לאדם עליו לפשפש במעשיו שמא מראים לו זאת 
משמים כדי שיתן אל לבו. אולם אני התבוננתי בדבר וראיתי כי 
 נקי אני משמץ התנשאות ואין עלי תביעה בשמים על כך, אחר

 כך יכלתי לענות לך את מה שעניתי. 
 )עולם החסידות שבט תשס"ב(

 

"כי תשא את ראש בני ישראל לפקדיהם 
ונתנו איש כפר נפשו... ולא יהיה בהם נגף..." 

 )ל, יב(
ר' יצחק מוואלוז'ין נסע פעם אחת בשליחות אביו ר' חיים 
מוולוז'ין לברודי, לאסוף כספים לטובת הישיבה. השמועה על 

או של ר' יצחק מוולוז'ין לברודי פשטה בכל גליציה, דבר בו
ומקרוב ומרחוק באו לקבל את פני אחד מגדולי התורה 
שברוסיה. אלפי אנשים נדחקו לראותו ולתת לו ברכת שלום. 
ראה ר' יצחק כי גדול הדחק ויש חשש של סכנת נפשות, אמר 

 "הם נגףונתנו איש כופר נפשו ולא יהיה ב"לקהל: כתוב בתורה 
לכאורה הדבר תמוה: למה היה צורך במחצית השקל כשרצו ו

למנות את ישראל, כתריס בפני הנגף, הרי יכול היה כל אחד 
להביא אבן או שבר חרס וכדומה כמו שמצינו אצל שאול )ש"א 
יא, ח( "ויפקדם בבזק", שכל אחד נטל חרס והשליך לפניו 

ת למה היה צורך כאן במחצי .ומנאם אחד כך )ראה יומא כב(
השקל דווקא? אלא כך הוא הדבר: כיון שציווה הקב"ה למשה 
למנות את ישראל, הרי היה בזה משום מצוה, וכל אחד ביקש 
בוודאי להקדים את חברו במצוה זו, כדי להימנות תחילה. אבל 
בזריזות זו היתה גם משום סכנה, היו נוגפים איש את רעהו 

אחד מחצית בזריזותם. משום כך נצטוו בני ישראל שיתן כל 
השקל, יהיה קיומה של מצוה זו תלוי בממון. וממילא "ולא יהיה 

בהם נגף", איש לא ידחק את רעהו, ואדרבה כל אחד יחשוב, 
עדיין יש שהות בידי, ואין לי מה למהר ולדחוק את עצמי. אף 
אני אומר לכם: ידוע תדעו כי באתי לכאן לשם "מחצית 

שם קבלת שלום גרידא. ז'ין ולא לולאהשקל", בשביל ישיבת וו
מעתה סמוך אני ובטוח כי לא תדחקו איש את רעהו ולא יהיה 

 בכם נגף. 
 )דור המאה(

 

 "מחצית השקל..." )ל, יג(
פעם אחת בשעת שיחת האדמו"ר ר' אהרן מקרלין זיע"א עם  

מקורביו, נתגלגל הדיבור על מעמדו של הצדיק, ועל התפקיד 
"ר לתלמידיו יש בתורה המרכזי שלו בין תלמידיו. אמר האדמו

רמז מפורש שהצדיק הוא האישיות המרכזית, וכי אלה 
שסובבים אותו ומושפעים ממנו המה אנשים חיים ורבי פעלים, 
בעוד שאלה שמתרחקים ממנו נחשבים כמתים. בתיבה 
"מחצית" יש חמש אותיות, במרכז המילה האות "צ" )צדיק(, 

ות הסמוכות לה האותיות המרוחקות מהמרכז הן "מת", והאותי
 מכאן ומכאן הן האותיות "חי". 

 )מהאוצר החסידי(
 

 )ל, יג( "מחצית שקל תרומה לה'"
אומר בעל  -ידוע מאמר חז"ל "אין אדם מת וחצי תאוותו בידו"

"המקדש מרדכי" שזה באה התורה לרמז לנו, שיתנו מחצית 
השקל, כי בכסף אין שלימות, כי אדם שאוהב כסף כל כסף 

 חצי ממש שהוא רוצה.שיש לו זה 
ולמרות שכאן מדובר על תרומה, ובדרך כלל בתרומה זה הפוך, 
בבית כנסת הוא אומר: תרמתי בבית, ובבית הוא אומר: תרמתי 
בבית כנסת, ואם בן אדם שאוהב כסף בכל זאת נותן גרוש הוא 
חושב שנתן עולם ומלואו, לפחות יצא ידי חובתו באופן 

התורה מלמדת אותנו שזה כבר המושלם לכל הדעות, בכל זאת 
במהות שלו בטבע שלו, שכל כסף שיש לו בארנק הוא מרגיש 

 חסר.
להמחיש זאת אספר לכם מעשה שהיה ולא היה, פעם ישבתי 
בגינת חמד סנטרל פארק במנהטן, ולפתע התיישב לצידי אדם 
מוכר לי, זה היה ביל גייטס, וכשאני מתבונן בו הוא מפתיע אותי 

מזהה אותי? כן בוודאי עניתי לו, אתה ביל  ופונה אלי, אתה
גייטס, נו תשלים את המשפט הוא אומר לי, למה מה צריך 
להשלים שאלתי אותו? הוא מחייך ואומר "העשיר מספר אחד 

 בעולם".
אמרתי לו אדוני טעית, אתה בבעיה כלכלית יותר גדולה ממני, 

יש  לך חסר יותר כסף ממני, הוא פתח עיניים גדולות, ואמר לי
מיליארד דולר, איך אתה  40לך מושג כמה כסף יש לי, יש לי 

 מדמיין שחסר לי יותר כסף ממך???
עניתי לו, לא טעיתי, אני יסביר לך פשוט, הרי אתה מפחד כל 
הזמן להפסיד את התואר מקום ראשון בעולם למקסיקני 
שמתחרה בך, לכן אתה חותר בכל מחיר ושואף להכפיל את 

ד, ככה תהיה מוגן מלסכן את מעמדך, אם מיליאר 80רכושך ל
מיליארד דולר, באמת חסר לך הון עתק, אבל לי  40כן חסר לך 
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חסר מקסימום רבע מיליון דולר, אז למי חסר יותר כסף??? 
 מזל שלא ביקש ממני תרומה. 

ויתכן לפי זה לפרש "העשיר לא ירבה והדל לא ימעיט ממחצית 
תן לצדקה הוא מרגיש השקל", כי האוהב כסף שהוא עשיר כשנ

שנתן שלם, ואילו העני שנותן מפת לחמו הרבה יותר אחוזים 
מרכושו לעומת העשיר, מרגיש שנתן פחות ממה שצריך, לכן 
מזהירה התורה, העשיר תזכור מה שתרמת זה רק חצי ולא 

 מושלם, וגם העני תרגיש טוב ואל תמעיט בערך הנתינה שלך.
בכוללים מספרים תראו איזה יופי, אנשים שמתרימים 

שהחמימות והנדבת לב האמתית הם רואים מהאברכים שחיים 
בצניעות ממש, העני לא ימעיט, גם שקועים בתורה, גם 

 מסתפקים במועט, אבל לעני הם נותנים את כל ליבם. 
 

 "העשיר לא ירבה והדל לא ימעיט" )ל, טו(
כאשר נצטוו משה ואהרן לאסוף תרומות למשכן הלכו יחדיו 

עשירים אבל כאשר רצו להיכנס לשער ביתו של העשיר לבית ה
לא יכלו להיכנס כי היה שם כלב גדול שומר שלא יכנסו, אח"כ 
ניסו בבית עשיר אחר ויצא המשרת ואמר אי אפשר ליכנס ללא 
תור מראש, הלכו לעשיר שלישי אמר המשרת עכשיו הבעל 
הבית נח ואי אפשר להפריעו ממנוחתו והרביעי אמר שהבעה"ב 

סוק בחשבונותיו וכך לכל עשיר ועשיר היה תירוץ למה אינו ע
יכול לקבלם, התחילו ללכת לבתי העניים ובעלת הבית ראתה 
אותם מהר נכנסה לבית וקראה לבעלה לאמר תראה מי בא 
אלינו הושיבום וכבדום במאכל ומשתה ושאלו אותם במה 
אפשר לעזור להם אמרו משה ואהרן באנו לאסוף כסף למשכן 

מהר וקרעו את כפתורי הכסף והזהב מבגדי האשה ומכרו  הלכו
את כל התכשיטים בשמחה רבה והביאום למשה ולאהרן, אמרו 
משה ואהרן לקב"ה אנו מבקשים ממך 'העשיר לא ירבה' אל 
תביא לעולם הרבה עשירים ו'הדל לא ימעיט' אל תמעט 
מלהביא הרבה דלים, ומדוע, כי הדלים נותנים הרבה והעשירים 

 ותנים כלום.לא נ
 (הגרי"ש אונגר זצ"ל)בשם 

 

 "מחלליה מות יומת" )לא, יד(
בירושלמי מביא מעשה שרבי חייא ראה אדם אחד שתלש 
עשב בשבת, אחר השבת הלך אצלו וכתב לו על פתקא 
"מחלליה מות יומת" וקשה להבין מדוע לא אמר לו מיד בשעת 

פי  מעשה, ולמה כתב ולא אמר לו בפיו בע"פ, ויש ליישב על
וא"כ  ,הגמרא במס' מגילה כד שר' חייא היה קורא לאות ח', ה'

אם היה אומר לו בע"פ היה נשמע מהלליה מות יומת וזה חירוף 
כלפי שמיא, לכן כתב אחר השבת על פיתקא את הפסוק 

 מחלליה מות יומת ולא אמר בע"פ.
 )הגר"א(

 

"ושמרו בני ישראל את השבת לעשות את 
 ." )לא, טז( השבת לדרתם ברית עולם..

משל לבן מלך שהיה שבוי בין אנשים נחותים. יום אחד הגיעה 
אליו איגרת מאביו המלך והוא רצה לקרוא אותה בשמחה, מה 
עשה? השקה את האנשים יין. שמחו הם במשקה התוסס ואילו 
הוא שמח בשמחת הקריאה באיגרת. אף בשבת יש לענג את 

לא יפריעו הגוף, לבסם את החומר ולגרש את עצבותו, ש
 לשמחת הנפש בדביקותה בהשם יתברך. 

 )בעש"ט(
 

"ויקהל העם על אהרן ויאמרו אליו קום עשה 
 לנו אלהים..." )לב, א( 

משנפטר ר' שמואל מוהליבר רבה של ביאליסטוק, הציעו בין 
שאר הרבנים את הגאון הנודע ר' מאיר שמחה מדוינסק זצ"ל, 

ההצעה. אמר ר'  שהיה יליד העיר, לרב בה. משום מה נדחתה
מאיר שמחה: נאמר שבני ישראל באו אל אהרן ואמרו לו: 
"עשה לנו אלהים... כי זה משה האיש לא ידענו מה היה לו", 
ולכאורה קשה, אם משה איננו, למה רצו דווקא בעגל, מדוע לא 
בחרו באהרן? כנראה שטבעם של בני אדם כך הוא, רצים אחרי 

 באהרן שהוא משלהם.  עגל ממקום אחר, ובלבד שלא לבחור
 )מגנזנו העתיק( 

 

 "ואם אין מחני נא מספרך" )לב, לב(
שמעתי מבעל המעשה, שבבחרותו למד בישיבת פוניבז' אצל 
הגאון ראמ"מ שך זצ"ל, והיה נוסע מפעם לפעם לירושלים 

וכיון שהיה בעל  ,לשבות בצל רבו הרה"ק ה'נתיבות שלום' זי"ע
אל אותו פעם מדוע הוא כשרון גדול וחביב אצל הרב שך, ש

מרבה בנסיעותיו לירושלים, פתח הלה וחזר לפניו על מאמר 
ששמע באותה שב"ק ועתה אם תשא חטאתם, ואם אין מחני 
נא מספרך אשר מפי רבו, וכה אמר, מצינו בזוה"ח שלכן לא 
נזכר שמו של משה רבינו ע"ה בכל פרשת תצוה מפני שאמר 

רבינו על כך, והלא  כתבת, ומקשים העולם, מדוע נענש משה
אלא, ביאורו, דנענש על אמירתו  ,מסר נפשו על כלל ישראל

על זה הספק  ,'ואם אין' שנראה כמסתפק אם תועיל תפילתו
נענש, כי המתפלל בכוונה שלימה יש לו להיות מובטח שתקובל 
תפילתו, כשמוע הרב שך את דבריו אמר לו בהנאה 'אם כן 

 ..'. ה כאלו כל שבועתמשיך לנסוע, והבא משם דברי תור
 )באר הפרשה(

לפי זה אמר ה'דברי שמואל' לבאר מאי דכתיב בפרשת שמיני 
 אחר שהשרה הקב"ה שכינתו על המשכן "וירא כל העם וירנו
ויפלו על פניהם" )ויקרא ט, כד( ומה ענין נפילת אפים להכי, 
אלא נפלו על פניהם מרוב בושה על שנתעורר ספק בלבותם 
שמא לא ישכין ה' השכינה ביניהם מחמת חטא העגל, ונתביישו 
בעצמם שהרי היה להם להאמין בכוחה של תשובה שידו 

 פשוטה לקבל שבים.
 

 א גוט שבת
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